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29. 8. 2021 – Je to hlavně (pr)o m(n)ě 

 

1. čtení: Sk 5, 1-11 
 
Píseň: NEZ755 – Není lepší na tom světě 
  
Základ kázání: Gn 22, 1-19 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

„v Bibli jde hlavně o to, co její texty říkají mně. Jak mě oslovují, 
co já v nich vidím, jak já jim rozumím. Které mě oslovují a které ne.“ 
Myslí si řada křesťanů – zejm. evangelíků. A tak je většina Bible 
nezajímá, protože jí nerozumí. Zejména ve Starém Zákoně. Nebo hůř 
– rozumí biblickým oddílům mylně, nápadně třeba knize Zjevení 
Janova. 

I za mnou opakovaně přišli různí rodiče a říkali mi: „No, Dane, 
kdyby Bůh ode mě chtěl to, co od Abrahama, tak to já nevím, co bych 
dělal(-a).“ Příběh svázání Izáka je názorným příkladem absurdity 
takového „rozumění“ Bibli, a tak Bohu. A mně bylo a je vždycky 
trochu smutno, když se s ním setkám. A také se bojím – takže když by 
tihle lidé slyšeli nějaký hlas, který jim říká, že mají zabít své děti, 
udělali by to? Protože i takoví na světě vždy byli! 

Tak i já stále znovu připomínám, že Bible a Bůh stojí proti 
egocentrismu. Sebestřednosti. Právě proti onomu tak samozřejmému 
a přirozenému lidskému „já, já, já a hlavně já.“ „Já jsem hlavní postava 
příběhu mého života.“ „Hlavní je, jaký názor, pocit a pohled mám já.“ 
Dokonce i vůči Bibli a Bohu. A vlastním dětem. Nebo partnerovi. 
Nebo rodičům. Nebo sobě samému. 

Kdepak pravda! Hlavně egocentrismus vlastního ega. 
Rozkládající lidské jedince i společnost od úsvitu lidství. Zabíjející lidi 
– včetně těch nejbližších. Ubližující lidem. Tak samozřejmě obětující 
jiné pro vlastní blaho, klid, prospěch. 

Příběh svázání Izáka je názorným příkladem absurdity i 
strašnosti takového postoje. Jak arogantní, nafoukaný, egocentrický a 
pyšný musí být člověk, aby se stavěl na roveň praotce víry 
Abrahama? Kdo z křesťanů opustil pro víru v Boha svůj jazyk, zemi, 
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náboženství? Kdo z křesťanů to vše opustil proto, aby přinesl 
požehnání všem národům země? Kolik křesťanů už vůbec věří v Boha 
a chodí do kostela pro dobro ostatních – aby byli požehnáním pro 
ostatní? Tj. ne hlavně kvůli sobě a svému prospěchu?! 

Tak má být nejprve nápadné, že příběh svázání Izáka se v Bibli 
nijak, ani přibližně, neopakuje. Ačkoli Bible opakuje i příběh stvoření 
světa. Tak i já všem rodičům, včetně teprve budoucích, stále znovu 
říkám: „Neblázněte. Bible je sice také pro vás. Ale není hlavně ani 
nejprve pro vás. Nejste Abraham. Nejste praotci víry. Naopak pro své 
křesťanství většina z vás neopustila vůbec nic. Většina ani své ego. 
Svou sebedůležitost. Svůj egocentrismus. A tak svou pýchu. A tak 
hřích. 

A tak, kdybyste náááhodou slyšeli nějaký hlas, který vám říká, 
že máte zabít děti vlastní nebo jiné, běžte k psychiatrovi. Protože se o 
vás pokouší nějaká duševní nemoc. Zápas praotce víry byl již vítězně 
vybojován právě Abrahamem. Také proto je Abraham praotcem víry 
– nikdo jiný! 

Vždyť i ten text sám říká, že se ten příběh týkal Abrahama. A že 
byl pouhou zkouškou – právě a jen Abrahama. 

Bůh si nikdy nežádá lidské oběti ve smyslu obětování někoho 
jiného pro můj/jejich prospěch. Zve k sebeoběti, k vlastní oběti. Nikdy 
k životu na úkor ostatních nebo jiných. Natožpak jejich zabitím nebo 
zneužívám nebo zotročováním. To je ohavnost v Božích očích 
nejhrubšího zrna. Ačkoli je dodnes běžná po celém světě – i 
v křesťanských církvích mnozí rádi žijí, a mnohé farnosti fungují, 
obětováním ostatních. 

Příběh prvního čtení – lhaní Ananiáše a Safíry – se zdá být ještě 
otevřenější egocentrickému výkladu. Nakonec téma lhaní je živé 
dodnes. I uvnitř církve. I o lhaní o majetku uvnitř církve. 

To všechno je pravda, ale příběh Ananiáše a Safíry opět není 
napsán hlavně pro mě, nás. My, křesťané 21. st. po Kr., sedíme 
v nějaké pětisté řadě těch, pro které je ten příběh také napsán. A za 
námi i kolem nás jsou tisíce dalších řad. Nakonec kdy naposledy 
nějaká církev řešila, že jí někdo chtěl věnovat dar z celého prodeje 
vlastního majetku, ale nakonec v tom lhal a věnoval církvi jen část? 

Protože i to je, možná překvapivě, již vyřešený problém. Již 
vítězně vybojovaný boj. Žádná z alespoň trochu slušných církví nic 
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takového již po staletí, možná tisíciletí, neřeší. Jak to řekl Petr: Je to 
váš majetek. Pokud z něj chcete dát církvi, výborně. Pokud celý, 
výborně. Pokud jen část, výborně. Ale prosím vás, nelžete nám o tom. 
Ne pod hrozbou nečekané smrti jako Ananiáš a Safíra. Ale uprostřed 
znalosti jejich příběhu. 

Nakonec první krok exegeze, což je první krok výkladu, 
porozumění nejen Bible, ale také zcela všední konverzace, je: 
Uvědomit si a přiznat si rozdíl mezi mým porozuměním a sdělením 
bližního. Tedy uvědomění a přiznání, co a jak já vidět/slyšet/chápat 
chci – a že to často není přesně to samé, co se bližní snaží sdělit. Ony 
„první nápady“ toho, co chce Bible a Bůh říci, jsou většinou naprosté 
nesmysly. Bohužel jsou běžně podporovány i ze strany farářů. 
Kolikrát jsem i já slyšel právě onu hlášku, „hlavní je, co chce ten 
příběh říct mně.“ Právě od evangelických farářů. Jako kdyby měl Bůh 
pro některé z nás tajná, zvláštní sdělení a obsahy Písem, které 
ostatním tají! (Jak nápadně sektářský rys!) 

Místo abychom říkali: Důležité je, co chce říct lidský autor textu. 
Na to je nezbytné mít o oddílu co nejvíce znalostí. Kterých je, při 
nejlepší snaze, spíše málo vzhledem k časové, jazykové a kulturní 
vzdálenosti. 

Protože teprve potom můžeme zkoušet odpovídat na to hlavní: 
A co tím chce říct Bůh? Proč máme znát tenhle příběh, předpisy, 
chvalozpěvy, žalozpěvy? Křesťané i židé věří, že Písma svatá jsou 
inspirována Božím Duchem. Tj. že jejich obsah je Božím zjevením. Ne 
lidským nápadem. Jakkoli forma je nápadně lidská i v překladech. 

Co tedy chce říct Bůh příběhem o svázání Izáka? Mnohé. Většinu 
jsme již za tři tisíce let zkoumání, přemýšlení a diskutování odhalili: 
Zákaz lidských obětí. Že obětovat, ba využívat, druhého pro něčí 
prospěch je pro Hospodina nepřípustné. Tím horší je falešná a 
úchylná představa, že by mohlo být obětování zabitím nebo 
zneužitím prospěšné Bohu. Nebo dokonce Bohem chtěné. Vždyť Bůh 
stvořil každého člověka – proč by tedy chtěl něčí smrt?! Jakou 
pozitivní hodnotu by navíc náboženská vražda mohla mít před 
Bohem Otcem? 

Ale v příběhu zní mnohé další: Že člověk pro oči nevidí – za 
Abrahamem byl celou dobu beránek! Že se uvidí na Hospodinově 
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hoře – že se uvidí podle toho, jak vidí Bůh. Že záleží vlastně jen na 
tom, jak věci a situace a lidi a Písma svatá vidí Bůh, ne člověk! 

Příběh také vypráví, proč je někdy Hospodin pojmenováván 
jako Strach Izákův (Gn 31, 12). Vypráví o hloubce vzájemné lásky a 
důvěry mezi Abrahamem a jeho vymodleným, jediným synem 
Izákem se Sáry, skrze kterého má přicházet na svět Boží požehnání 
pro všechny národy. 

A vypráví také o tom, jak důležitý byl pro Abrahama Bůh. 
Hospodin byl pro Abrahama důležitější než vlastní syn. Než vlastní 
manželka. Než vlastní budoucnost, rod, jméno. Poslušnost Bohu mu 
byla přede vším. Proto je Abraham praotcem víry. Proto mu my 
nesaháme ani po kotníky. Jen málokdo opouští v poslušnosti Bohu už 
jen svou hříšnost a sebestřednost. Natožpak svou kulturu, 
náboženství, jazyk. Natožpak aby byl ochoten vrátit Bohu to 
nejcennější, co mu Bůh dal (!). Tím méně pro prospěch neznámých 
ostatních. 

Což je nápadně podobné Ježíšově oběti na golgotském kříži. 
Oběti Božího Syna, jedné z osob Trojice. Bůh totiž nejenom, že nežádá 
a nepřeje si oběti ostatních. Bůh sám se dokonce obětoval pro nás. 
Trpěl pro nás. Zřekl se na čas svého království a moci a důstojnosti – 
pro dobro každého člověka. Tak málo je v Bohu egocentrismu, 
sebestřednosti. Totiž čistá, absolutní 0. 

Tak mnoho je v Bohu naopak lásky, tj. péče a úsilí pro nejvyšší 
možné dobro druhých. To je pravda celého vesmíru. To je základní 
pravda stvoření. A tak základní výkladový rámec svatých Písem. A 
tak základní rámec lidské existence – jednotlivců i společností: Boží 
láska a milost, které zakazují obětovat a využívat druhé pro prospěch 
jiných nebo sebe. Boží láska a milost v nichž se Bůh sám obětoval pro 
prospěch a požehnání svého nevděčného stvoření. A praotec víry to 
plně následoval! 

Amen. 

 

Píseň: S108 – Jak úžasná musí ta láska být 


